
Sem a terjedelem, sem ennek az elõadásnak a megírására 
rendelkezésre álló idõ nem teszi lehetõvé, hogy tudományos 
igényû erdészettörténetet írjak. Csak arra vállalkozom, hogy 
a birtokomban lévõ porosodó levelek, jegyzõkönyvek, a szak-
mai nyilvánosság elõtt elhangzott elõadások, korabeli újság-
cikkek és más iratok között böngészve, felidézzem ezt az iz-
galmas idõszakot. A padlásról elõszedett dossziék címeit 
használom vezérfonalnak, és ebbe a logikába rendezem a 
mondanivalómat. Idõrendben a legkorábbival kezdem. 

Az MDF Erdészeti és Vadgazdálkodási Szakértõi Kollégium 
szerepe az átalakulásban

A Magyar Demokrata Fórum felkérésére Király László pro-
fesszor vezetésével már 1989 tavaszától készültek szakmai 
állásfoglalások az erdészettel és vadgazdálkodással kapcso-
latban� 1989 õszén létrejött az ún� szakértõi kollégium, 
amelynek a választások elõtt már 59 tagja volt� 

Az erdésztársadalom sok kiváló és elismert szakembere a 
kezdetektõl igyekezett a szakmát foglalkoztató legfontosabb 
problémákat érthetõvé tenni a politikusok számára, valamint 
elérni, hogy a választási és késõbb a kormányprogramban 
ezek megjelenjenek� Számtalan tanulmány, állásfoglalás, elõ-
adás, véleményezés született� Csak elismeréssel lehet adózni 
a sok lelkes, okos, önzetlen szándéknak, amely ezekbõl az 
írásokból sugárzik�

A sok befektetett munka, tudás és energia azonban nem 
hozta azt az eredményt, amit az 1993 õszére a már 75 fõre 
nõtt tagság szeretett volna elérni� Noha a Kollégium szakmai 
programját az MDF Országos Elnöksége elfogadta, a végre-
hajtásból szinte semmi nem valósult meg� Nem csak a mi 
szakmai közösségünk, hanem az MDF legtöbb mûszaki és 
gazdasági kollégiumának szakértõi is csalódással tapasztal-
ták, hogy a pártpolitika nem a szakmapolitikákra építi a 
programjait, és a gyakorlati végrehajtásban azt figyelmen kí-
vül hagyja� Lehet, hogy a konkrét kormányzati döntésekben 
nem köszöntek vissza a szakmai javaslatok, de – ha küzdel-
mek árán is – a végrehajtásban érvényesíteni lehetett a leg-
fontosabb elveket�

A tulajdoni szerkezet átalakulása,  
az állami erdõk kezelése

Az 1990-ben megalakult MDF kormányban a földmûvelési tár-
ca és így az erdészet is a Független Kisgazda- és Polgári Párt-
hoz (FKGP) került� A programjuknak megfelelõen a legfonto-
sabb politikai kérdés számukra a termõföld reprivatizációja, 
illetve a politikai alkuk után elfogadott részleges termõföld-
kárpótlás volt� Ez a téma ugyan érintette az erdõket és így az 
erdõgazdálkodást is, de az erdész szakma jelentõs részét leg-
inkább foglalkoztató erdészetpolitikai kérdés, az állami erdõk 
ügye nem tartozott a minisztérium prioritásai közé� 

Az FM Erdészeti Hivatalban 1991-tõl készültek a vitaanya-
gok és elõterjesztés-tervezetek az egységes államerdészeti 
szervezet létrehozása ügyében� Az MDF Szakmai Kollégiuma 
és az OEE is kezdetektõl részt vett a munkában� Még 1992 
októberében is készült az Erdészeti Hivatalban olyan elõter-
jesztés, amely ezt a koncepciót tartalmazta� A javaslat azon-
ban már tárcaközi egyeztetésre sem jutott tovább, mivel au-
gusztus 28-tól már törvény, illetve kormányrendelet írta elõ 
az erdõgazdasági vállalatok részvénytársasággá történõ át-
alakítását� Erre a kormányrendelet határidõt is szabott� Vagy-
is a többi állami vállalattal együtt az erdõgazdaságok átalakí-
tására is az általános megoldás vonatkozott, kizárva a költ-
ségvetési finanszírozás vagy egyedi törvényi szabályozás 
lehetõségét� 

A jó hír az volt, hogy a törvény az erdõgazdaságokat a 
részben vagy teljesen állami tulajdonban maradó gazdálko-
dó szervezetek közé sorolta, vagyis a teljes privatizáció és 
így az Állami Vagyonügynökség hatásköre alól „kimenekítet-
te” a 22 állami erdõgazdaságot� A 19 cég, az ERDÉRT, vala-
mint a Faipari Kutató Intézet az újonnan megalakult Állami 
Vagyonkezelõ Rt� tulajdonosi körébe került� Három erdõgaz-
daság tulajdonosi jogát a Honvédelmi Minisztérium gyako-
rolhatta� 

A szakma megosztottan reagált a fejleményekre� Az állam-
igazgatási felügyelet alá vonás az ÁVÜ közremûködésével 

„Nagy tisztelettel üdvözlöm Zambó Péter államtitkár urat, 
Kiss László urat, az OEE elnökét, prof. dr. Fábián Attila 
 Gábor urat, a Soproni Egyetem rektorát, dr. Borovics Attila 
urat, az ERTI fõigazgatóját, minden kedves erdész kollégát, 
barátot, és nagyon köszönöm a meghívást. Igen sajnálom, 
hogy személyesen nem tudok részt venni ezen a szép ün-
nepségen.

Az állami erdõgazdálkodás átalakulása
Elõadás a „30 évesek az erdõgazdaságok” rendezvényhez
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már korábban, megkezdõdött� A Vállalati Tanácsok által vá-
lasztott igazgatók közül többet leváltottak, és helyükre priva-
tizációs biztosokat neveztek ki� Ez bizonytalanságot, ideigle-
nességet jelentett az erdõgazdaságok számára� Ezért a felsõ 
vezetés megnyugvással fogadta, hogy szabályozott körülmé-
nyek között és a korábbi területi hatáskörben, önállóan mû-
ködhetnek tovább a cégek� 

Az akkoriban gyakran „tisztikarnak” nevezett erdészetve-
zetõk közül azonban sokan reménykedtek az egységes ál-
lamerdészet létrejöttében� Sokan a tapasztalataik alapján tar-
tottak egy olyan érdekeltségi környezettõl, amelyben a rö-
vidtávú profitcélok az erdõ túlhasználatához, a felújítások 
elhanyagolásához vezetnek� Ezért a költségvetés – remélt – 
biztonságát tartották a legjobb megoldásnak� Az nem volt 
köztudott, hogy egy kormányhatározat már 1992 februárjá-
ban kimondta: az új szervezet kialakítására új költségvetési 
forrás nem igényelhetõ� 

A hatóságoknál, az erdõtervezésben, a kutatásban dolgo-
zó kollégák között is elterjedt az aggodalom, hogy a rész-
vénytársasági forma nyereségérdekeltsége az erdõk lerablá-
sára fogja ösztönözni a menedzsmentet� Az erdészeti dolgo-
zók között pedig az a részben megalapozott félelem terjedt 
el, hogy a gazdasági hatékonyság a létszám jelentõs csök-
kentését vonja maga után� 

Az erdõgazdálkodási tevékenységgel integrált fafeldolgo-
zás szerepét illetõen is megosztott volt a szakma� Az állás-
pontokat az határozta meg, hogy milyen mûszaki színvona-
lon állt az üzem, milyenek voltak a piaci lehetõségei, és a 
faipari tevékenység rövid távon elõnyt vagy hátrányt jelen-
tett-e az erdõkezelésre� A kincstári erdõkezelés hívei határo-
zottan a faipar leválása mellett érveltek�

1993� február 24-ére összehívták az I� Országos Erdész-
gyûlést� A meghívott szónok Antall József miniszterelnök 
volt, aki világos és határozott állásfoglalásával lehûtötte az 
egységes államerdészeti szervezet létrehozására, a kivételes 
törvényi keretek megteremtésére vonatkozó reményeket� 
Ennek ellenére a gyûlés résztvevõi ajánlásokat fogadtak el, 
és elítélték az ÁVRt�-n belüli átalakulás megkezdését�

Az aggódókat az sem nyugtatta meg, hogy a kezelt erdõk 
magánosítására sem az ÁVRt�, sem az erdõgazdaságok nem 
kaptak törvényi felhatalmazást� Az állami erdõ ugyan ideig-
lenesen – a kincstári törvény megszületéséig – az ÁVRt� fel-
halmozott vagyonába tartozott, és mint tartósan állami tulaj-
donban maradó vagyon kikerült az ÁVÜ hatáskörébõl� 

A tapasztaltak és a gyakorlati tapasztalatok alapján lassan 
megkezdõdött az általános szemléletváltás az új rendszert il-
letõen�

Az erdõgazdasági részvénytársaságok megalakulása
Az egységes államerdészet támogatói egy ideig még lobbiztak 
a részvénytársasággá való átalakítás késleltetése érdekében, 
de az erdõgazdaságok átalakítása elkezdõdött, és 1994-ben be 
is fejezõdött� Az ÁVRt� a megalakulása után rövid idõn belül 
egyértelmûvé tette, hogy az erdõgazdaságok társasággá alakí-
tásával elsõsorban a vagyonkezelésnek azokat a jogi és pénz-
ügyi feltételeit fogja megteremteni, amelyek a polgári és a pi-
acgazdasági körülmények között szükségesek�

Az erdõ és a termõföld kivételével a társaságok tulajdon-
jogot szereztek a korábbi kezelõi jog helyett� A vagyonérté-
kelést követõen az erdõkezeléshez nélkülözhetetlen va-
gyontárgyak a törzstõkébe, a privatizálható elemek a tõke-
tartalékba kerültek� Ezzel az ÁVRt� deklarálta, hogy csak az 
erdõkezeléshez közvetlenül nem szükséges vagyonelemek 

értékesítésére van mód� A megalakult részvénytársaságok 
csak akkor kaphattak engedélyt a tõketartalékba helyezett 
faipari üzemek, mûszaki bázisok, belterületi ingatlanok és 
lakások értékesítésére, ha reorganizációs okból volt erre 
szükség� Ezt nevezték decentralizált privatizációnak� 

A vagyonértékelés és a tõkeszerkezet kialakítása mellett 
az átalakulás lényeges lépése volt az Alapító Okiratok elké-
szítése� Ezeket a dokumentumokat a cégek készítették elõ az 
ÁVRt� Erdészeti Portfólió, a könyvvizsgáló és a jogi osztály 
irányítása mellett�

Az alapítás fontos része volt az igazgatóságnak, a felügyelõ-
bizottság tagjainak és az Rt� könyvvizsgálójának kiválasztása� 
A személyeket az Erdészeti Hivatallal és az ÁVRt� által megerõ-
sített vagy kinevezett elsõ számú vezetõvel egyeztetve az Er-
dészeti portfólió terjesztette elõ, és az ÁVRt� Igazgatósága 
hagyta jóvá az Alapító Okiratban� 

Az Igazgatóságokba az erdõmérnök vezérigazgatók mel-
lett a gazdasági igazgatók kerültek be belsõ tagként� A külsõ 
tagok között a tudományos élet, az egyetem és az FM elis-
mert erdész szakemberei kaptak helyet� A felügyelõbizottsá-
gok külsõs tagjai közé az Erdõfelügyelet és a természetvéde-
lem vezetõ személyeit kértük fel� Az 1992–93� években csak 
néhány olyan szakmán kívüli tag került be a tisztségviselõk 
közé, akiket a vezérigazgató külön kért� Vagyis az ÁVRt� ve-
zetése – ha volt is ilyen – elhárította a külsõ politikai meg-
rendeléseket� Ez a helyzet az 1994� év elejéig tartott� 

Az erdõgazdasági társaságok gyorsan reagáltak a változá-
sokra� Az „új” tulajdonos megjelenése némi korlátozást jelen-
tett a korábbi rendszerhez képest, ugyanakkor biztosította az 
innovatív cselekvés szabadságát� Megtanulták a Társasági 
törvény szerinti szabályokat, amit az ÁVRt� a vagyonkezelõi 
feladat ellátása során messzemenõkig megkövetelt és be is 
tartott� A törvényben leírt tulajdonosi jogok gyakorlásán túl a 
vagyonkezelõ nem szólt bele a cégek munkájába� Így az er-
dõgazdasági társaságok a lehetõségeiknek és a képességeik-
nek megfelelõen önállóan alakíthatták ki a piaci körülmé-
nyekhez illõ mûködésüket és megjelenésük arculatát� 

Zárszó
1984� márciustól 2002� októberig dolgoztam az erdész szak-
mában különbözõ munkakörökben� 18 év nem túl hosszú 
idõ, ráadásul az utolsó 7 évet már nem fõállásban, csak tiszt-
ségviselõként, két erdõgazdasági Rt�-ben� Mégsem tartom 
magam partvonalon kívülinek, mert erdész barátaimmal a 
kapcsolat töretlen, tagja vagyok az Egyesületnek, olvasom az 
Erdészeti Lapokat, mindig érdeklõdve követem a szakmáról 
szóló híreket�

De már nagyon hosszú ideje csak a partról figyelem a 
szakmát� És úgy látom – kívülrõl –, hogy békés, nyugalmas, 
csendes a folyó, nincs nagy áradás, nem fenyeget jégzajlás� 
Zöldebb lett a víz színe, igaz, de ez nem baj� Kevesebb rön-
köt úsztatnak manapság, és több a madárhang� Persze min-
den csak képletesen értendõ� 

Ami feltûnik nekem, hogy nagyon sokan állnak a parton, 
akik velem együtt barátsággal, kíváncsisággal és értõn nézik 
a „folyót”� Igen, sokkal vonzóbb ez a kép a laikusok számá-
ra, mint ahogyan még 15–20 évvel ezelõtt tekintettek az er-
dészekre� A partról nézve a legnagyobb változás, fejlõdés a 
közönségkapcsolat, a PR terén látszik� Lehet, hogy ezért is 
látom idillibbnek a képet, mint ami a valóság? Döntsék el 
azok, akik most „küzdenek az árral”�

Szabados János 
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